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Nekaj opažanj o svetu
proizvajalcev zvezne

ljudske skupščine
• Pri svojem dosedanjem delu
•e je omejil svet proizvajalcev
predvsem na zakonodajno delo,
all ~ če še bolj to&no poveano
r~ na razpravljanje o zakonskih
prediogih in na glasovanje o
niih. Večjo aktivnost so poka-
zalli odbori in skupne komisije,
medtem ko se je razpravljalo
na plenairnih sejah b&lj na 5i-
rako skoraj brez izjeme le ob
pretresu predlogov zveznih
družbemih planov.

Iaven tega — te lzzvamemo
kak&nih deset poslanskib. vpra-
šani, od kalerih pa nobeno ni
služilo kot povod za razprav-
Jjanje — ni svet proizvajalcev
razvijai aiktivnosti. Zato je mo-
goče reči, da je temeljna po-
manjkljivost v dosedanjem delu
sveta proizvajalcev v tem, da ni
neodvisno od načrtov zakonov
in predOogov rveznih družbenih
planov razpravljal in diskutiral
o raznovrstnih tekočih gospo-
dao-skili iji družbenih problemih
naše države.

Odprava teh pomanjkljdvosti
bo prispevala, da bo svet pro-
iizvajatlcev zvezne ljudske skup-
&&ne postad kraj, kjer bodo po-
dujali zastopniki proazvajalnega
prebivafctva iz vse države svo-
ia mišljenja, predioge, priparo-
fcila in sklepe o vsej problema-
tiifci našega gospodarsk«>ga in
dmtžbenega življenja. Tako bo
nio&neje vplivaJ na razvoj dir-
žave.

0 sprejemanju zveznih
dražbenih planov

Dauašnja delovna m-etoda
ekupščine i^vira v zinatni meri
še iz adminiij; .'.ivnega razdob-
jja. Nepo&redno pred izvolitvijo
ekupžčine sedanjega skUca je
bilo ob siprejetju ustavnega za-
kona sklenjeno, da naj Ijudska
skupščina prilagodi svoje delo
in svoio vlogo siste-mu široke.
samoupirave ljudstva, naj posta-
ne penmaneri/tno delovno telo
r~ in je tak njen značaj izražen
tudi v ustavnem zakonu. Pri-
čakovalo se je, da se bo poka-
eala a:ktivnost ljudske skupščine
tako na plenarnih sejah kakor
ma sejaii odborov, predvsem z
izdelovanjem in sprejemanjem
zakomov kakor tudi s poslanski-
mi vprašanji in s podajanjem
pofočil Ijudskih poslancev o
opažanjih v volilnih enotah.

V praiksi pa se ta pričakova-
nja niso izpolnila. Vsi zaikonski
predilogi, ki so bili poslani ljud-
ski skupSčini, so bili predhodno
ra»pravljani v ustrezajočem od-
bonu zveznega izvršnega sveta,
v n.]€govem koordmacijskem od-
boru in na seji zvcznega izvrš-
nega sveta, nakar so šli skozi
najmajij dva »dibora vsakega do-
ma Ijudske skupščine i n končiio
prišii na plenamo sejo skup-
ščinskih domov. Popalnoma ra-
zumljivo je, da so bili zakonski
prediogi — ker so bili med iz-
delovanjem vsestransko politič-
no in strakovrK) o-bdielani in so
tmeli za seboj avtoriteto zve-
znega izvršnega sveta in skup-
šcinskih odborov, kakor tudi
gl«d¥ na naSo družbeno struktu-
xo in na politični ter sociaJni
•estav naže skupščinc tz pogo-

sto sprej«ti brez razpravljanja.
Sprem^mbe, do Jtaterih je v za-
konskem pretM&gu na pobudo
posameznih poslancev včasih
prišlo, so bile predvsem manj-
šega ppmena.

Obširaejša razpravljanja so se
v svetu proizvajalcev vodila le
o"o spiejemanju zveznih družbe-
nih planov. Kljub temu pa tudi
v predlogih planov niso bile na-
pravlj€ne bistvene spremembe,
ker so tudi družbeni plani pred-
hodno 51i po obitajni poti pri-
prave zakonskih predlogo.v. Vsi
odnosi v njih so bili tako iz.ba-
lansirani in vsi proporci do take
mere spravljeni v sklad, da je
bilo na plenumu težavno napra-
viti kakšne večje spremembe.
Zahteve posla,ncev, ki so pred-
lagali amandmaJe in zahtevali
sprem^mbe, so bile redno za-
vrnjene- z vrfiko veiino glasov.
Prcti doloienim predlogom za
spr&memibo plana so pogoslo
glasovEtli tudi tisti poslanci, ki
so sicer bili mnen.ia, da so ti
predlogi umestni in upravičeni,
vendar niso vide.li možnostj za
njibovo sprejetje, ker b; to iz-
zvalo mcrtnje v predlogu plana.
Za ponovno vsklajevanje pro-
porcev pa najbolj pogosto ni
bilo časa, ker so bili predlogi
planov v zadniih treh letih do-
stavljeni skupščini 2 znatno za-
kasnitvijo.

Vsc to so že davno ugotov-
Ijcni in v skupš«nških krogih
dobro znani problemi. Sirše so
0 njih razpravljali tudj na enem
izmed sestankov načelstva skup-
ščine in skupžfrinskih odborov.
Ob tej priVožnost; 3e bilo spre-
jeto staližče, da zakonodajno de-
lo tudi ne more bitj drugačno,
da mora zakonodajno inieiativo
v asnovi imeti zvezu; izvršni
svet, da se na sejah plenuma
akupščinskih domov ne morejo
izde!ovati zakoni, da je težiSče
skupščinskega zakonodajnega de-
la v skupščinskih odborih, da
Pa se na plenumih domov za-
konski predlogi ali sprejmejo aJi
zavračajo, kar pa, to je razum-
ljivo. ne izključuje diskusije \<n
morebitnih sprememb. Hkrati je
bilo izraženo mnenje, <3a mora
biti težišče dela na plenarnih
sejah domov na poslaTiskih
vpražanjih, na interpelacijah, na
vsestranskem razpravlianju o
raiznih problemih iz vseh pod-
ročij življenja države. Ta us-me-
ritev pa ni bi3a vse do danes
bolj podrobno obdelana niti
un^esničcna.

Potemtakem bi moral svet pro-
izvajalc-ev tako kot celota, a tu-
di posamezni n.iegovi odbori, ra-
zen dela na zakonodajnem po-
Iju, kar je njegova temeljna
ustavna funkcija, v bodoče raz-
Siriti svo.io aktivnost na teme-
lji.t-o in vsestransko razpravlja-
nje o raznih gospodarskih in
socialnih problemih, na ugotav-
ljanje pojavov, poda.janje pred-
logov in izražanje sfaliSC. Tako
bi v znatno ve^ji meri vplival
na ves razvoj naše države-in
imel tisto v̂ logo v našem pred-
stavnišketn sistemu, ki mu po
njegovi funkciji in zatnisJj pri-
pada.

Da bi ne šli problemi mimo
sveta

Svet proazvajaJcev kna vse
pogoje, da razširi s popolnim
uspehom svojo dosedanjo akitiv-
nost na xazpravUanje o najvaž-
nejših gospod-arskih in družbe-
nih vpjašajijih. Takih vprašanj
je veliko jo se nenebno poraja-
jo nova. Ob zadnjem zasedanju
svela proizvajalcev, ob koncu
letošnjega j^inija, so n. pr. po-
slanci izven sej vcliko razprav-
ljali o pojavu prevelikih davkov
na promet ha drobno v nekate-
rih okrajih, o z-natnem porastu
cen v gostinstvu, 0 porastu za-
log blaga v mnogih proizvajal-
nih podjetjih, o pojavu nered-
nega izplafrevanja zaslužkov v
nekaterih gospodarskih organi-
zacijah, o počasnosti pri reše-
vanju rekonstrukcij podj^tij jtd.
Razen teh In podobnih afctoiaJ-
nih vprašanj so problemi, kate-
rih rešit«v iščemo že leta in
katerih aktualnost je dolgotraj-
na, kakor n. pr .vprašamja si-
stema in višine obratnih sred-
stev in sisteina plač v gospodar-
stvu. Pozornost in interes po-
slancev sta usmerjena tudi na
vprašanje delovne produlctivno-
st\, na kooperacijo gospodarskih
podjetij zivotraj države in z
inoeemskimi podietji, na vpra-
Sanje licenc, na razne problejne
zunanje trgovine, zatem na pro-
bleme. ki so združeni s kmetij-
stvom, z nadaljnj'im razvojem
delavskega sam-oupravljanja. s
samoupravo na področju social-
nega zavarovanja itd.

Pobuda za uvrstitev posamez-
n.h vprašanj na dnevni red bi
mogla priti iz zveznega izvržne-
ga sveta, posameznih odiborov,
od posameznih poslancev, zatem
gospodar&kih zbornic, združenj '
proizvajalcev, gospodarskih in
družbenih organizacij. Uspeh leh
razpravljanj bi lahko bi] ustre-
zajoči zakon, zalem priporo<5)!o
zveznemu izvršnemu svetu za
podvzemanje potrebnih ukrepov,
priiporotilo gospodarskim orga-
nizacijam ali Ijudskjm odtoorom
in drugim organo/n aMasti. No-
bena izitned teh zadev pa ne foi
bila obvezna, temveč bi se raz-
pravljanje o kakšnem vprašanju
lahko končalo tudj s preprostim
prehodom na dnevnj red.

V vsakem primeru bi bilo ta-
ko delo sveta proizvajaleev več-
stransko koristno. Poplanci, dr-
žavni organi, gospodarske orga-
nizacije in javnost v celoti bi
bili mnogo bo!je seznanjeni s
posameznimi problemi in pojavi
v državi. Podrezana bi bila po-
buda za podvzemanje vrste ukre-
pov in za preprečevanj« nega-
tivnih pojavov, Stevilnim po-
grešnim tolma^enjem ali nera-
zumevanju pa bi se izognili ali
pa bi jih prej onemogočiH. Ni
dvoma. da bi spremembe v de-
lovni melodi skupšfine olaišale
tudi zakonodajno iniciativo zve-
znega izvršnega sveta, ki bi
lahko na temelju predhodnih
razpravljanj v skuipšClni **
mnogo bolj uspešno pripravil
zakonske pred.logc in predlog«
dxugih predpisoV.

Potrebno Je sprememba
v delovni metodi

Posebno pozornost zaskiži
sprtjemanje družbenih planov,
ke.r se v Jijih zrcalj celotnost
gospodarskih in družbeniii do-
gajanj in usmeritev za dtfločeno
razdobJe. Morda bi bilo Jccriet-
no, da se za mjihovo sprejema-
nje usvoji dosedanji popolnoma
nasprotna mefoda, to je, da se
v skupžftinskih domovih pred-
hodno razprav.'ja o problemih, o
smernicah za izdeiavo plaaa, pa
da nato zvezni izvržni svet na
temelju tega izdela podrobem
prediog drnžb«nega plana, ki bi
ga v zakonski obJiki predložil
skupžčini. Take sugestije se sli-
šijo tudi iz vrst od.bornikov sve-
tov proizvajaJcev po okrajih,
kjeir je sedanja praksa ob izde-
lavi okrajnih dirožbenih planov
mailone prav taka, kakržna je
praksa v zvezjii Uudskl akup-
ščini. To pa onemogoča ustre-
zajoto vlogo oikrajnega sveta
proizvajalcev glede doloiitve
gospodarsikega in družibenega
razvoja, ki se usmerja z okraj-
nim diroižbenim plainom.

Razumljivo je, da sta delov-
na metoda im aktivnost »veta
proizvajalcev tesno povezana z
delorn zveznega sveta. Najveiji
de] pristojnosti sveta proizva-
jalcev spada tudi v pristojnost
zveznega sveta in lahko posta-
neja zakcnski in drugi akU pol-
nov^ljavni samo tedaj, kx> Jih
sprejmeta oba domova.

V delu skupščin pa -pripada
posebno mesto m vJoga zvezne-

mu izvr&nemu svetu in je zato
od njega v znatni meri odvfeno
tudi uspeSno tiresnif^vaoj« ta-
ke de3ovoe metode sveta pro-
izvajalcev.

Pri vsem tem Je tr«*>a upo-
Stevati tudi to, da so funkcije
poslancev sveta proizvajalcev
častine, da ne morejo biti doil̂ go
odsotni e svojih delovnih niest
v gospodarskih organiv-acijah.
2^to je od priprave sej, pravo-
časnega dostavljanja materiaTa>
predlo.gov, odlokov, koordinaci-
ie deJa z zveznim svetom in po-
dobno v marsičem odvisno uspe-
Sno delo svftta proizvajaJcev-

KoJikor bi svet proizvajalce»j
al! zvezjia ljudska sikiupščina T,
celoti tispela uresničiti taktj <3e-
lovno metodo, h katori težinno že
dalj časa, bi to ne bil samo pri-
spevek k iz-boljšanju zakonodaj-
nega de]a, temveč bi to poveiaio
tudi v,lago poslancev in Tvjihovo
aktivnost tako v skupščinj kot
tudi med volivci.

Dosedanje delo sveta prolzva-
jalcev na podro-čju zakonodaj-
stva jc bilo uspešno in konsti-uit-J
tivno. Uresničitev boljših delovJ
nih metod in vsestransko aktl-
viranje doma bi vplivalo na nst-
dalljnjo krepitev nJegove kon-
s1ru'ktivne vloge, to pa bi hkratl
•pozitivno vplivalo tudi na iz-
boljžanje dela gospodarstoh or-
ganizacij in otalastnih organov,
na nadaljnji razvoj in izpopol-
njevanje samoupravnega siste-
ma na vseh stapnjah ter spJch
na naš celotni gospodarski In
družbeni razvo].

Bre2 »Naše skupnosti«, glasila Predsedstva
Zveznega odbora SZDL Jugoslavije, ne more biti
KVALITETNEGA SODELOVANJA iN ODLOCA-
NJA v organih družbenega npravljanja.


